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برخی می خواهند به جای حل مسائل بخش های مختلف اقتصادی، آن را جمع کنند

فرمول قدیمی جمع کردن به جای حل کردن!
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دویدن روی تردمیل
گزارش ویژه کارنگ از 
وضعیت کسب وکارهای 
نوآور حوزه کشاورزی که 
اوضاع نامساعدی دارند
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استاد چلندری 
و استاد فر جی و 
اینترنت به سبک 
موبدان ساسانی
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کالای خود را با چه 
روشی ارسال کنیم؟

تحلیلی از
مهرداد ملک محمدی 

مدیرعامل تاپین 

ارواحی 
از گذشته کریپتو

نگاهی به قیمت بیت کوین 
و اتریوم در ۲۵ دسامبر 

۱۱ سال گذشته

استهلاک 
همیشگی

80 گفت وگو با امین 
یزدان دوست 

هم بنیان گذار مجیکاردیو
 

از کلن به 
عجب شیر: 

سلامت
شوخی ندارد!
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فرمول جمع کـــــــــردن به جای حل کردن!
برخی می خواهند به جای حل  مسائل بخش های مختلف اقــــــــــــــــــــــــــــتصادی، آن را جمع کنند و این مسیر جز شکست برای کشور نتیجه ای نخواهد داشت

نظرهاوخبرها
V I E W S

A N D
N E W S

هفته گذشته در این ستون از کرامات سرپرست 
شــهر فرودگاهــی امــام و افاضاتــش دربــاره 
ممنوعیــت فعالیــت تاکســی های اینترنتــی در 
این فــرودگاه نوشــته بــودم. در این هفته اســتاد 
چلنــدری دلایــل متقــن خــودش را بــرای آنچــه 
در هفته گذشــته گفته بــود، کامل کــرده و گفته 
تشخیص تاکســی های اینترنتی مقدور نبوده و 
در صورت شکایت مسافران، امکان پیگیری آن 
فراهم نبوده و با این تفاســیر طــرح مذکور )طرح 
خــودش( به منظــور ســامان دهی مســافربرهای 
شخصی و تاکســی های اینترنتی 
بــا هــدف حفــظ و ارتقــای ایمنــی 
ســفر مســافران برنامه ریزی شده 
اســت. دوســتی دارم که بــرای این 
موقعیت هــا یــک جمله مناســب 
دارد. می گویــد آدم در چنیــن 
مواقعی باید دو شکم داشته باشد 
تا بتوانــد از حــرص و خشــم یکی 
را پــاره کنــد! اینکــه بین مســافر و 
راننده تاکســی اینترنتــی 8۰۰ متر 
فاصله بیندازی و او را مجبور کنی بعد از یک پرواز 
بین المللــی چندین ســاعته به دنبــال پارکینــگ 
شــماره 3 فــرودگاه بگــردد، بعــد ادعا کنــی برای 
رفــاه حــال مســافران این تصمیــم گرفته شــده، 
اعتمادبه نفــس زیــادی می خواهــد. بمانــد کــه 
راننده ای که شــماره موبایل، شــماره پــاک و نام 
خانوادگــی اش؛ هم بــرای مســافر و هم تاکســی 
اینترنتــی از قبــل محرز اســت، چه مانعــی برای 
پیگیری شــکایت های احتمالــی دارد! باید خدا 
را شــکر کنیــم اســتاد چلنــدری بــه جای اســتاد 
زارع پور وزیر ارتباطات نیست، وگرنه برای گرفتن 

سهمیه همین اینترنت نیم بندمان باید کجاها 
که نمی رفتیم!

بحــث اینترنت شــد، یــادی کنــم از دیگــر چهره 
جــذاب هفتــه یعنــی آقــای فرجــی که گویــا یک 
اتحادیه دارند به نام فناوران رایانه! استاد فرجی 
هم اعــام کرده که دسترســی بــه اینترنت بدون 
فیلتر برای اعضای این اتحادیه فراهم می شود. 
به گفته او دارندگان پروانه کسب از این اتحادیه 
با داشتن آی پی ثابت یا Static IP امکان دریافت 
اینترنت بدون فیلتر را خواهند داشــت. آدم یاد 
فرزندان موبدان و اشــراف ساســانی می افتد که 
حق تحصیل داشــتند، در حالی کــه رعیت باید 
قید این توقعات لاکچری و مازاد را می زدند. این را 
دیگر نمی توان اینترنت طبقاتی نامید، باید به آن 
گفت اینترنت از مابهتران. فکر کنید اتحادیه ای 
که عنوانــش فناوران اســت و بایــد از فناوری ها و 
آینده و خیلی  چیزهای آینده محور دیگر بگوید، 
آخر ســال بیــان کار بدهد کــه بــرای اعضایمان 
اینترنت بدون فیلتر فراهم کردیم! دست مریزاد 

استاد فرجی.
این هفته کارنگ به شماره هشتاد رسید. هشتاد 
هفتــه، در ایــن ســرزمین باخیــز و پرحادثــه، از 
نــوآوری و کســب وکارهای نــوآور گفتــن، آن  هــم 
بی وقفه کار ســختی اســت. به خصــوص در ۱۰۰ 
روز گذشــته که حال همــه؛ از اینترنــت گرفته تا 
شــبکه های اجتماعی و آدم ها و کســب وکارها و 
استارتاپ ها حسابی بد بود. به این بهانه مجدداً 
از همــه همکارانــم و همه کســانی کــه در این دو 
ســال کارنگ را یاری کردنــد، قدردانــی می کنم و 
امیدوارم این راه و این تکاپو ادامه داشــته باشد؛ 

سال ها... .

INTROسرآغاز

چرا بعضی مواقع نیاز است که حتماً دو شکم داشته باشید؟!

استاد چلندری و استاد فر جی و اینترنت
به سبک موبدان ساسانی

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili

چند وقت قبــل برای دیــداری بــا وزیر اقتصــاد، جناب 
آقــای خانــدوزی تمــاس گرفتنــد و گفتنــد مســائل 
اکوسیســتم فین تــک را فهرســت کنید کــه در دیدار با 
وزیر مطرح کنیــد؛ این دیــدار هرگز انجام نشــد و زمان 
آن هــم مربوط بــه روزهای قبــل از اختــال در اینترنت 
بود. مانند همیشــه درخواســت ها برای طرح مسائل، 
در آخرین لحظه انجام می شــود و انتظار بر این اســت 
که خیلــی زود، تنــد، ســریع و انقابی بگوییم مســئله 
از چــه قرار اســت و معمــولاً هم انتظــار مــی رود راه حل 
را در جیب مان داشــته باشــیم که مقامات مســئول با 
یک امضــا و یک دســتور و در نهایت یک بخشــنامه و 
تصویب یــک آیین نامــه همه چیز را حل وفصــل کنند. 
در نهایــت ایــن مــا هســتیم کــه معمــولاً بدهکاریم که 
بخش خصوصــی خوبی بــرای بخش دولتــی نبوده ایم 
و بــه اندازه کافــی خــوب کار نکرده  ایــم و در مقایســه با 
کل اکوسیســتم های کســب وکاری دیگــر نقــاط جهان 

نه اثربخشی مطلوبی داشته ایم، نه کارایی مناسب! 
آن جلســه کذا انجام نشــد؛ ولــی به پاس دســتوری که 
داده شده بود ســریع فکر کردم و برای اینکه تقصیری 
بــر گردن مان نباشــد، هر آنچه را کــه در آن زمــان کم به 
ذهنم  می رسید نوشتم؛ پیشنهادهای اولیه در راستای 
توســعه فناوری های مالی ایــران از نظر مــن در آن زمان 

این هفت مورد بود:
۱- توسعه اکوسیستم اعتباری و تنظیم گری فعالان این 

حوزه از جمله لندتک ها؛
۲- توســعه فعالیت هــای بانکی بــدون شــعبه از طریق 

تنظیم گری و مجوزدهی به نئوبانک ها؛
3- توســعه اکوسیســتم دارایــی دیجیتــال از طریــق 

تنظیم گری پلتفرم های تبادل )رمزارز و...(؛
یــق تســهیل  از طر پرداخــت  ۴- توســعه شــبکه 

فعالیت های کسب وکارهای پرداخت؛
۵- رفــع موانع ماننــد اینمــاد از طریــق انحصارزدایی و 

مجوززدایی؛
از  حمایــت  یــق  طر از  مالــی  ســواد  توســعه   -۶

کسب وکارهای محتوایی؛
7- توسعه و ارتقای ســطح تنظیم گری از طریق توسعه 
کسب وکارهای رگ تک )احراز هویت، گزارش رگولاتوری 

و ...(.
الان هم که نــگاه می کنــم، اگر برگــردم چیــز خاصی به 
نظرم نمی رســد جــز اینکــه یــک خــط روی همــه اینها 
می کشــم و می گویــم اجازه دهیــد در این کشــور نفس 
بکشــیم و کار کنیــم! تصــور می کنــم فقــط خواجــه 
حافظ شــیرازی باشــد که نداند بــرای توســعه روی چه 
بخش هایی باید تمرکز کنیم و برای توسعه بخش های 
گوناگون اکوسیســتم چه کارهایی باید انجــام بدهیم. 
ولی نــه در بخــش دولتــی، بلکه دیگــر حتــی در بخش 
خصوصی هم اراده ای بر حل مســائل و گام برداشــتن 
در مســیر پیشــرفت و توســعه وجود نــدارد. چنــد ماه 
قبل تصور می کردم مســائل اینهایی اســت که گفتم و 
همین امروز هــم تصور می کنم برای توســعه در بخش 
فین تک و فناوری های مالی دست به نقد باید برای این 
مسائل چاره اندیشی کرد، ولی امروز به همه آن مسائل 
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شماره 80  |  11 دی 1401  |  سال دوم  |  کارنگ؛ هفته نامه اقتصاد نوآوری ایران

شــنبه، ۱۰ دی مــاه ۱۴۰۱ شــرکت فنــاوران نــوآور ســداد 
)فینــوداد( و اداره کل سیاســت گذاری فنــاوری و نوآوری 
دانشــگاه تهران در محل معاونت پژوهش و فناوری این 

دانشگاه تفاهم نامه امضا کردند.
اهداف تعیین شــده برای این تفاهم نامه، هم افزایی بین 
فعالیت هــای مرکــز و اداره کل، توســعه همکاری هــای 
علمــی، پژوهشــی و فنــاوری طرفیــن، امــکان اســتفاده 

متقابل از ظرفیت ها و امکانات طرفین است.
این مراســم با حضــور علیرضــا ماهیــار، معــاون فناوری 
اطاعــات بانک ملی؛ امیرحســین شــبیری، مدیرعامل 
فینوداد؛ محمدمهدی جهان بزرگی، رئیس هیئت مدیره 
فینوداد؛ احســان چیت ســاز، مدیر کل سیاست گذاری 
فنــاوری و نــوآوری دانشــگاه تهــران . مهدی فکــور ثیقه، 

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه تهران برگزار شد.
در ایــن مراســم، علیرضــا ماهیــار بــه معرفــی فینــوداد 

مجوز راه اندازی 
آزمایشگاه  های 

تجهیزات 
استخراج رمزارز 

در ارس
فینوداد و دانشگاه تهران 

تفاهم نامه امضا کردند
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

آیا واقعاً استفاده از فیلترشکن باعث سرعت پایین اینترنت می شود یا ماجرا چیز دیگری است؟

دریافت »تیک آبی« اینستاگرام فیلترشده برای اکانت 
رئیس جمهوری و کلید خــوردن ارائه اینترنــت طبقاتی، 
بحــث داغ روزهــای آخــر هفتــه گذشــته در شــبکه های 
مجازی بود. آن هم در شرایطی که اینترنت کشور در ۱۰۵ 
روز گذشته به سیاه چالی تبدیل شــده که همه چیز را در 
خود می بلعد و کاربران برای دور زدن این سیاهچاله، باید 
انواع و اقســام فیلتر شــکن های مجانی و پولی را امتحان 

کنند تا ارتباط شان با جهان حفظ شود.
اگر در بیش از سه ماه گذشته صحبت از قطعی ساعتی 
اینترنت و فیلترینگ پلتفرم های محبوبی بود که در این 
سال ها به سختی توانسته بودند از زیر تیغ فیلترینگ در 
امان بمانند، حالا در دو هفته اخیر محدودیت اینترنت 
وارد فاز جدیدی شده و بسیاری از کاربران و متخصصان 
IT را بیش از گذشــته ســردرگم کرده اســت. گفت وگوی 
مدیــران و کارشناســان شــبکه و امنیــت بــا »کارنــگ« 
نشان می دهد که در بیش از یک هفته گذشته، سرعت 
اینترنت هنگام آپلود یک فایل بیش از گذشته با اختال 
روبه رو بوده و اکثر پروتکل های VPN مسدود شده است.

 
وقتی حامیان دولت هم معترض می شوند
هفته گذشــته هم برخــی نماینــدگان مجلس بــه انتقاد 
از رویکــرد وزارت ارتباطــات و در رأس آن وزیــر ایــن 
وزارتخانــه پرداخته و نســبت بــه اینکه عیســی زارع پور 

در مقابل ســؤال خبرنــگاران در مورد زمان برطرف شــدن 
محدودیت ها از زیر بار هرگونه مســئولیتی شــانه خالی 

می کند، اعتراض کرده اند.
بــرای نمونــه غام رضا نــوری قزلجــه، نماینده 
مجلــس و از اعضــای کمیســیون ویــژه طــرح 
صیانت به »جمــاران« اعام کــرده که دولت 
و در رأس آن وزیــر ارتباطــات باید نســبت به 
وضعیت فعلی اینترنت پاســخگو باشــند. او 
خواسته که حداقل وضعیت اینترنت به سه 
ماه پیش بازگردد. جلیل رحیمی جهان آبادی، 
عضــو کمیســیون امنیــت ملــی و سیاســت 
خارجی مجلــس هم با انتقــاد از رویکرد وزیر 
ارتباطات گفته: »اینکه وزیر ارتباطات اعام 

می کنــد در مــورد قطــع ارتباطــات، نقشــی ندارد نشــان 
از ضعــف او و کابینه رئیســی اســت.« به گفتــه او مردم 
به رئیســی رأی داده انــد تا از حقوق شــان حمایــت کند. 
رحیمی تأکید کرده که در زمان ریاست جمهوری حسن 
روحانی هم ایراداتی در حوزه ارتباطات وجود داشته، اما 

هیچ زمان وضعیت مانند حالا نبوده است.

 اختلال شدید روی سرور ها و از کار افتادن 
سرویس ها

اختال اینترنت در هفته های اخیر به اوج خود رســیده 

و ایــن اختــال و محدودیــت در شــهرها و اســتان های 
دیگر بیشتر از تهران بوده اســت. هفته گذشته روزنامه 
اینترنتی »فراز« با اســتناد بــه آمار رصدخانــه اینترنتی 
IODA اعام کرده بود کــه وضعیت اینترنت 
در اســتان های کردســتان، البــرز، تهــران، 
سمنان، لرســتان و بوشــهر با اختال شدید 
همراه بوده است. طبق این گزارش، اینترنت 
همراه و خانگی در استان کردستان از حوالی 
ســاعت ۲۲ روز شــنبه، ۲۶ آذرمــاه به شــدت 
مختل بوده و بررســی های کارنگ هم نشــان 
می دهد این اختال و قطعی همچنان ادامه 

دارد.
 IT در کنار کاربران، شرکت های فعال در حوزه
هم اعام می کنند که اختال اینترنت و تاش برای فیلتر 
کردن انواع VPNها کارهای توســعه ای آنها را با مشــکل 

مواجه کرده است.
مجید عیســی لو، مدیرعامل شــرکت »آناین سرور« در 
گفت وگو با کارنگ اعام می کند که فیلترینگ بیشتری 
روی شبکه اینترنت کشــور در حال پیاده ســازی است و 
همین شرایط باعث شده بسیاری از دامنه ها و IPها هم 

که مشکلی نداشتند دچار مشکل شوند.
عیســی لو در مــورد افزایــش مشــکات اینترنــت بعد از 
شــروع محدودیت ها در ایــن زمینه به کارنــگ می گوید: 

اختلال؛ هر روز بیشتر از دیروز

 کارنگ موفق به 
دریافت پاسخ از
 وزارتخانه نشد

وزارت ارتباطات
در دسترس نیست!

 در چند هفته گذشته از سوی 
کارنگ نامه نگاری، ارسال پیام 
وزارت  بــا  مختلفــی  تماس هــای  و 
ارتباطات و شرکت ارتباطات زیرساخت  
صورت گرفت تا پاســخی برای اعتراض 
کاربــران و کســب وکارها بــه افزایــش 
محدودیت اینترنت منتشــر کنیم، اما 
تــا زمــان انتشــار ایــن گــزارش، ایــن 
وزارتخانه پاســخ روشــنی به این سؤال 

نداده است.

 مرکــز روابــط عمومــی وزارت 
در  نهایــت  در  ارتباطــات 
پیگیری کارنگ اعام کرد که مشکات 
را بــه شــرکت ارتباطــات زیرســاخت 

منتقل خواهد کرد.

 بــا ایــن حــال اگــر »کاربــران 
بــرای  می تواننــد  انتهایــی 
پیگیری مشکات شــان با ISP مربوطه 
تماس بگیرند و اگر ISP مشکل دارد، از 
طریــق ســامانه تیکتینــگ زیرســاخت 
مشکل را ثبت کنند تا رسیدگی شود.«

 اینترنت در چند ماه گذشــته 
تاریک ترین روزهای خود را در 
ایران سپری می کند و مشخص نیست 
چه زمانی قرار اســت امکان دسترسی 
بــه آن به شــرایط عــادی خــود بازگردد؛ 
هرچند اظهارات برخی مدیران صنفی 
ماننــد رئیس اتحادیه فنــاوران برای در 
اختیار قــرار دادن اینترنت بدون فیلتر 
به صنف فناوری و همچنین گفته های 
مدیرعامل زیرساخت برای فراهم شدن 
کاربــران  بــه  باکیفیت تــر  اینترنــت 
حرفه ای و برنامه نویســان این سیگنال 
را ارســال می کنــد کــه قــرار نیســت 
اینترنت در کشور به حالت عادی خود 

بازگردد.

 حالا در این شرایط بسیاری از 
کســب وکارهای فعال در حوزه 
ICT نگران مهاجــرت نیروهای خود در 
بخش برنامه نویســی و توسعه نرم افزار 
هستند و این موضوع را مطرح می کنند 
بهتریــن  کشــور  کــه  حالــی  در  کــه 
متخصصــان IT را دارد، تــا چنــد وقت 
دیگر ایــران با بحران نیــروی متخصص 

در این زمینه روبه رو خواهد شد.

REPORTگزارش

سونیتا سراب پور 

@SonitaSarabpour
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گزارشويژه
S P E C I A L
R E P O R T

فاطمه کشاورزی
بنیان گذار استارتاپ واچینک

توسعه روستایی بدون اینترنت بی معناست
بــرای کســب و کارهای روســتایی، 
اینســتاگرام  ماننــد  پلتفرمــی 
زیرســاخت بســیار ســاده تری 
نســبت به ســایت اســت. اساساً 
شــبکه های اجتماعــی بــه خاطــر 
ذات خــود پتانســیل بیشــتری بــرای کســب و کارهای 
کوچک، مانند کسب و کارهای روستایی دارند. اما زمانی 

که این پلتفرم ها بدون در نظر گرفتن مشاغلی که در آن 
ایجاد شــده، از دســترس خارج می شــود، عمــاً بخش 
بزرگی از روستاییانی که با مشقت های فراوان توانسته 
بودند روی ایــن پلتفرم هــا محصولات شــان را به فروش 
برســانند، حــذف می شــوند. زحمــات زیــادی بابــت 
فرهنگ ســازی اســتفاده از اینترنــت بــرای روســتاییان 
کشیده شده بود. اگر سیاست های توسعه روستایی را 
بــر مبنــای زیرســاخت ها قــرار ندهیــم ایــن مفهــوم کاً 
یــن  از مهم تر اینترنــت یکــی  و  بی معنــا می شــود 
زیرســاخت های توسعه روســتایی اســت که نمونه های 

تأثیرگــذار بســیاری از آن در کشــور وجــود دارد. هــر 
روستایی که دسترســی به اینترنت پیدا کرده در مسیر 
توســعه قــرار گرفته اســت.  مــا از ابتدای ســال تــا اواخر 
شهریورماه امسال رشد خوبی را تجربه کردیم و با توجه 
به اینکه محصولات ما فصلی اســت، بیشترین فروش 
ما در نیمه دوم سال اتفاق می افتد. اتفاقات اخیر ضربه 
ســنگینی به ما زد. از طرفی عدم دسترســی به اینترنت 
با کیفیــت و از طــرف دیگــر هجمه هــای غیرمنصفانه از 
سمت برخی کاربران اجازه فعالیت به ما در شبکه های 
اجتماعــی را نمی دهد. بــه همین دلیل روی وب ســایت 

گزارش ویژه کارنگ از وضعیت کسب وکارهای نوآور حوزه کشاورزی که نسبت به سایر 
حوزه ها به دلایل مختلف اوضاع نامساعدتری پیدا کرده است

امنیت غذایی در گرو توسعه پایدار و بهینه سازی  منابع آبی و خاکی برای تولید و خودکفایی غذایی است که یکی از مهم ترین وظایف هر دولت و حکومتی به شمار می رود. راهکارهای نوآورانه 
و فناوری محور در زنجیره کشاورزی سبب ایجاد بهر ه وری، توزیع عادلانه منابع، شفافیت، زنجیره ارزش پویا و استحکام بنیان های غذایی و بهره برداری حداکثری با کمترین میزان تخریب 

منابع در کشورهای مختلف شده و همین موضوع اهمیت حرکت از شکل سنتی به روش های نو را بیش  از  پیش برای حوزه کشاورزی آشکار کرده است. این حرکت نیازمند وجود بسترهای 
باثبات، فرهنگ سازی، آموزش و حمایت حاکمیت است. در سال های اخیر شاهد تولد کسب وکارهای نوآور در حوزه کشاورزی بوده ایم که توانسته اند الگوهای موفقی را بسازند و موجب 

ترغیب کارآفرینان نوآور به این حوزه شوند. اما آنچه امروز به نظر می رسد این است که موانع و متغیرهای غیرقابل پیش بینی عرصه را برای نوآوران کشاورزی تنگ کرده است. در گفت وگویی با 
برخی از این کسب وکارها، از آنها، وضعیت امروز کشاورزی نوین ایران را جویا شدیم و از چالش هایی که با آنها درگیر هستند، پرسیدیم.

دویدن روی تردمیل

 موانع مختلف رویکردی
در رسیدن به یک 

اکوسیستم نوآور چیست؟

بخش خصوصی 
کشاورزی و مفهوم 

نوآوری
عمده مسئله ای که کسب وکارهای نوآور 
کشــاورزی و در کل جامعه امروز ما با آن 
مواجه است، عدم امکان مشارکت افراد 
و بخــش خصوصــی در برنامه ریزی هــا 
از  یکــی  سیاست گذاری هاســت.  و 
مبانی ســاده مدیریت این اســت که اگر 
فــردی در برنامه ریــزی مشــارکت کنــد، 
آن برنامه ریــزی ســاده تر اجــرا می شــود، 
اما زمانــی که بخــش خصوصــی نادیده  
 گرفته می شود و برنامه ریزی ها به صورت 
اباغــی و دســتوری صــادر می شــود، 
طبیعتاً دافعه به همراه دارد و نباید انتظار 
داشــت که امور طبــق برنامه ریزی پیش 
بــرود.  یکــی از اتفاقــات 
مبارکــی کــه در دوره وزارت 
آقــای حجتی، وزیر ســابق 
کشاورزی افتاد، این بود که 
ایشان در جلســات اداری 
وزارتخانه همواره چند تن 
از فعالان بزرگ کشــاورزی 
را از بخــش خصوصــی 
دعوت می کردنــد و نظرات 
و دیدگاه های آنــان را جویا 
می شــدند. از طرفی مسئله مهم بخش 
خصوصی این اســت که هنــوز نهادینه 
نیســت. یعنــی نهادهایــی کــه امــروز 
به عنوان بخش خصوصی می شناسیم، 
هنــوز بــه بلــوغ و پختگــی نرســیده اند. 
اگــر بخواهیــم بخــش خصوصــی پویــا 
داشــته  باشــیم و از مشــارکت آن در 
سیاســت گذاری بهره منــد شــویم، بــه 
انسجام نیاز داریم.  عمر تعاونی در اروپا 
به دهه ۱88۰ برمی گردد و ما هنوز تعاونی 
به آن مفهوم در ایران نداریم. یعنی افراد 
نتوانســته اند در کنــار هم بــا انگیزه های 
درون زاد یــک تعامــل ســازنده ایجــاد 
کننــد و عمــده اتحادیه هــا و ســندیکاها 
بــه دولــت وابســته اند. از طــرف دیگر در 
دنیــای پرشــتابی زیســت کــرده و مــدام 
فکر می کنیم که از دنیا عقب  افتاده ایم. 
به خودمان وقت نمی دهیم و مســائل را 
ریشه ای حل نمی کنیم. ما در کوتاه مدت 
کماکان با این مشــکات امــروزی روبه رو 
هســتیم، امــا افق هــای میان مــدت و 
بلند مدت را روشن می بینم و فکر می کنم 

بر موانع غلبه خواهیم کرد.

POINT OF VIEWدیدگاه

حمیدرضا 
مختاری

بنیان گذار باشگاه نوآفرینی توسکانو

info
@Karangweekly.ir
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درباره بیلبوردهای
سازمان زیباسازی

لطفاً به چشم های ما 
احترام بگذارید

با وضعیت کسب و کارها و شرایط 
ویژه ای که کشــور در آن قرار دارد، 
بسیاری از کسب و کارها تصمیم گرفته اند 
تا اطاع ثانــوی تبلیغــات خــود را محدود 
کننــد. بــه همیــن علــت شــهری کــه 
بیلبوردهایش تا چند ماه پیش محل جدال 
چندین کمپین تبلیغاتی بود، حالا در یک 
سکوت نسبی تبلیغاتی فرو رفته است. در 
نبــود برندهــا، بیلبوردهــای شــهری بــه 
مناســبت های مختلــف و بــه ســفارش 
شــهرداری، بــا موضوعــی یکســان پــر 

می شوند. 

چنــد وقتــی اســت کــه ســازمان 
زیباســازی در همیــن راســتا، 
پروژه ای به نام »ایران ما« را کلید زده که هر 
طــرف چشــم می چرخانــی، عکســی از 
بخشــی از ایران را نشــانت می دهــد که یا 
اماکن تاریخی هستند یا مثاً زنی در حال 
شالیکاری که به بخشی از فرهنگ و هویت 
قســمتی از کشــور اشــاره دارد. امــا یــک 
موضوع بیش از هر چیز در این بیلبوردها 
توی ذوق می زند. عکســی کــه در اکثر این 
بیلبوردهــا اســتفاده شــده یــا از اســاس 
کیفیــت لازم را نداشــته یــا نحوه چــاپ به 
شــکلی بــوده کــه باعــث شــده عکــس 

بی کیفیت به نظر برسد. 

در همین هفته نامــه ای که پیش 
روی شماست، دســت اندرکاران 
بــرای هــر مطلــب کوچــک و بزرگــی تاش 
می کنند عکسی را منتشر کنند که هم با 
محتوای متن همخوانی داشته باشد و هم 
تا حد امکان با کیفیت مناسبی چاپ شود. 
کیفیت عکس ها بالاست و نورها و رنگ ها 
دستکاری می شوند تا آنچه مخاطب پیش 
رویش می بیند، تصویری ناواضح یا به قول 
گرافیست ها رنجه و شبکه شبکه نباشد. 
در یک هفته نامه با زمان و مخاطب محدود 
این مسائل رعایت شده اند، اما متأسفانه 
در بیلبوردهای »ایران ما« هیچ توجهی به 
این مسئله نشده اســت. یعنی بضاعت 
سازمان زیباسازی شهرداری تهران از یک 
هفته نامــه کمتــر اســت و نتوانســته از 
بی شــمار عــکاس ایرانــی، عکس هــای 
باکیفیت و مناسب برای این بیلبوردها 
تهیه کند یــا ســازمانی کــه روزگاری قرار 
بوده وظیفه زیباسازی شــهر را بر عهده 
چشــمان  بــرای  احترامــی  بگیــرد، 

مخاطبانش قائل نیست؟ 

REVIEWبررسی

درباره بیلبوردهای فلای تودی که از ما می خواهند سفرمان را کامل کنیم، اما چگونه؟

تنها به چشم آمدن 
ضامن ماندگاری نیست

حتماً این روزها با اســم های نصفه یا کامل شــهرهای ایران 
روی بیلبوردهای سطح شهر مواجه شده اید. بیلبوردهایی 
با رنگ ســرمه ای و زرد که از ما می خواهند سفرمان را کامل 
کنیم. هدف از این تبلیغات فراموش نشدن اسم فای تودی 
به عنوان یکی از سامانه های خرید بلیت و رزرو هتل است. 

اما آیا این تبلیغ چنانچه باید کارش را انجام داده است؟

 سفرمان را با چه چیزی کامل کنیم؟
بالای صفحه اسم یک شهر با رنگ سفید در زمینه سرمه ای 
آمده است، گاهی نصفه و گاهی کامل؛ مثاً »اصفهـ« بعد 
در همین زمینه ســرمه ای با اندازه  قلم بسیار کوچک تر این 

شعار آمده است: »سفرت رو کامل کن«. سپس این زمینه 
ســرمه ای تمام می شــود. در زیر آن در زمینه زرد آمده است 
فای تودی و در پایین آن خرید آناین بلیت هواپیما و هتل 
و پایین تر آدرس فای تودی. تا همین جا به نظر شــما به جز 
در زمان ترافیک تمام متن های این بیلبورد خوانده می شود؟ 
بعید اســت. آنچه خوانده می شــود تنها اسم شــهر و اسم 
برند اســت. اگر فای تودی خوش شــانس باشــد و ترافیک 
باشد، »سفرت رو کامل کن« هم خوانده می شــود و در این 
زمان احتمالاً به توضیحات پایین اسم فای تودی هم توجه 
می شــود. توضیحاتی که به جای فاصلــه از نیم فاصله برای 
فاصله گذاری اســتفاده کرده و خواندن آن برای سرنشینان 

وسیله نقلیه واقعاً سخت است. از نظر محتوایی هم معمولاً 
وقتی از کامل کردن سفر حرف می زنیم، بیشتر برای خدمات 
اقامتی است و اگر فای تودی قصد دارد از این طریق خدمات 
رزرو خود را یادآوری کند، باید به مخاطب سرنخ روشن تری 
بده یا روی خدمات رزرو هتلش در متن تکیه بیشتری کند. 
اما همان طــور که می بینیــد، رزرو هتل در بیــن آن همه متن 
گویا از جایگاه بسیار کمتری برخوردار است. با این حال به 
نظر می رســد فای تودی با خود گفتــه اگر اســمم را در کنار 
شــهرهایی که ســفرهای بیشــتری به آنها می شــود بیاورم، 
وقت جست و جو در گوگل آدم ها مرا در کنار اسم شهر به یاد 
می آورند و وقتی وارد سایت شوند، می توانند از خدمات رزرو 

نوین،  فناوری های  با  تلفیق  در  چه  و  آن  سنتی  شکل  در  چه  بیمه،  صنعت 
در  یک  سو  از  که  صنعتی  می رود؛  شمار  به  پول ساز  و  مهم  صنایع  از  یکی 
را  مالی  انتفاع  دیگر  سویی  از  و  اوست  نیازهای  رفع  و  نهایی  کاربر  خدمت 
بیمه دیجیتال و ورود  صاحبان کسب و کارها در پی دارد. اما صنعت  برای 
که  آن طور  ایران  در  مختلف  دلایل  به  آن،  در  نوآورانه  راهکارهای  و  روش ها 
باید و شاید رشد نکرده است. شاید مهم ترین دلیل آن را می توان وزن سنگین 
دست و پای  گاه  که  دانست  تنظیم گری  موانع  برخی  و  رگولاتوری 
را  دنیا  روز  فناوری های  با  شدن  همگام  اجازه  و  می بندد  را  کسب و کارها 
و  سو  یک  از  حوزه  این  به  نوآور  و  متنوع  کسب و کارهای  ورود  نمی دهد. 
مشکلات آنها از سوی دیگر و همچنین اهمیت حوزه اینشورتک، ما را بر آن 
داشت که دوهفته نامه ای با عنوان »بیمه دیجیتال« را ضمیمه هفته نامه 
کارنگ کنیم و نگاهی عمیق تر و تخصصی تر به این بخش داشته باشیم.

بيلبورد
B I L L B O A R D
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سلامت
H E A L T H

داستان کسب وکارتان از کجا شروع شد؟
داســتان مجیکاردیــو از ســال ۱398 شــروع شــد، امــا کمی 
قبل تر از آن، با یکی از دوستانم به نام مسعود نادی در حوزه 
سامت دیجیتال فعالیت هایی داشــتیم. این همکاری به 
تولید دستگاه هولتر مانیتورینگ قلب منجر شد. ساخت 
این دســتگاه بین ســال های ۱39۴ و ۱39۵ اتفاق افتــاد و در 
جشــنواره ایده بازار امیرکبیر هم از بین ۱7۰ ایده حائز رتبه 
ســوم شــد. این همکاری تا زمــان رفتن مــن به آلمــان ادامه 
داشت و پس از آن هم آقای مهندس مسعود نادی، درگیر 
دانشگاه و سربازی شد و پس از بازگشت و ممنوع الخروجی 
من و رفتن به خدمت سربازی تا سال ۱398 پروژه مسکوت 
مانــد. در زمــان حضــورم در آلمــان هــم در حــوزه ســامت 
دیجیتــال مشــغول فعالیــت بــودم و مدیریــت پروژه هــای 
مختلفی را بر عهده داشتم. بعد از خدمت سربازی در یک 
گپ دوستانه با یکی از دوستانم به نام آقای علی حاجیلویی 
تصمیم گرفتیم داشــته هایمان را مرور کنیــم و ببینیم چه 

کاری می توانیم انجام دهیم. 
ما دستگاه هولترمانیتورینگ را داشتیم، اما با ارزیابی های 
بیشــتر و تحقیق و توســعه بر اســاس فناوری های نو مانند 
هوش مصنوعی و پــردازش تصویر به این نتیجه رســیدیم 
کــه می تــوان ایــن محصــول را توســعه داد. از اینجا بــود که 
اســتارتاپ مجیکاردیو متولد شد. فازهای ســخت افزاری و 
نرم افزاری در کنار برندینگ محصول شروع شد و خروجی 
آن گجــت مانیتورینگ داده هــای قلبی مجیکاردیو اســت 
که از نظر ابعاد نسبت به نمونه های موجود در بازار بسیار 

کوچک تر و دارای مزایای دیگری است.

ایــن مزایا شــامل چه مــواردی می شــود؟ 
لطفاً از این گجت بیشتر برایمان بگویید.

دستگاه های موجود )هولتر( در بازار از نظر ابعاد و وزن، هم 
بزرگ تر و هم سنگین تر هستند. این دستگاه  برای بررسی 
ضربان قلب روی بدن بیمار قرار می گیرد و از طریق ســیم و 
الکترود، پالس های الکتریکی قلب را ثبت می کند. به خاطر 
وزن زیاد و وجود سیم و الکترود های متعدد، بیماران معمولاً 

بیشتر از 7۲ ساعت قادر به تحمل این دستگاه نیستند. 
همچنین طی این مدت امکان استحمام برای بیمار وجود 
ندارد و مســئله مهم تر این اســت که این اطاعات در خود 
دستگاه ذخیره می شود و تا زمان مراجعه به پزشک قادر به 
استخراج اطاعات نخواهیم بود. گجت مجیکاردیو در ابعاد 
کوچک ۶ سانتی متر در ۲.۵ سانتی متر با وزن سبک و بدون 
سیم به بدن متصل می شود. ضدآب است و بیمار می تواند 

حین مانیتورینگ استحمام هم کند. از طریق بلوتوث امکان 
اتصــال به گوشــی هوشــمند و نرم افــزار مجیکاردیــو وجود 
دارد و در یک ســاختار پلتفرمی این اطاعات برای پزشک 
نیز ارسال می شــود و پزشــک می تواند به صورت لحظه ای 

وضعیت بیمار را رصد کند. 
از طرفی هوش مصنوعی به کار رفته در پلتفرم ما، این داده ها 
را تحلیل و نقاط بحرانی را برای پزشک مشخص می کند. در 
مراحل تحقیق و توسعه، نیاز دیگری را هم شناسایی کردیم؛ 
آن هم تحلیل نوار قلب توسط پزشک است که تقریباً زمان 
زیادی می برد و ایــن تحلیل چون به صورت تجربی اســت، 

قاعدتــاً خطای انســانی هــم در آن زیاد اســت. 
الگوریتمی را در هوش مصنوعی توسعه دادیم 
که در یک بســتر نرم افزاری، پزشــک به راحتی 
می تواند از طریق دوربین گوشی همراه خود و با 
استفاده از این نرم افزار، نوار قلب را اسکن کند. 
هوش مصنوعی نیــز با پردازش تصویــر ورودی 

اعام می کند که چه مشکاتی وجود دارد. 
در حــال حاضــر، هــوش مصنوعی مــا آریتمی 
قلبــی AF )فیبریاســیون دهلیــزی( را بــا دقت 
حــدود 88 درصــد تحلیــل می کنــد. آریتمــی 
AF عامــل ســکته مغــزی اســت و اگــر به موقع 

تشــخیص داده نشــود، بیماران قلبی دچار ســکته مغزی 
می شوند. تشخیص آریتمی AF نیازمند مدت زمان پایش 
بیشتری است که معمولاً بین 7 تا 3۰ روز زمان می برد که با 
توجه به مدت زمان کوتاه استفاده از هولتر مانیتورینگ های 
رایج در بازار، شــانس تشــخیص این آریتمی برای پزشــک 
بســیار کــم می شــود. یکــی دیگــر از مشــکاتی کــه در 
دســتگاه های هولترمانیتورینگ وجــود دارد این اســت که 
در طول فرایند مانیتورینگ، پزشک و بیمار با هم ارتباطی 
ندارند. اما در پلتفــرم مجیکاردیو این امکان فراهم شــده و 
عاوه بر آن در شــرایط بحرانــی، اقدامات اورژانســی هم بر 

اساس موقعیت مکانی بیمار قابل اعام و رسیدگی است.

می خواهم کمی به عقب برگردم؛ در آلمان 
چه رشته ای را ادامه دادید؟

مــن در دانشــگاه کلــن آلمان مشــغول تحصیــل بــودم و با 
هماهنگی با استادم به ایران بازگشــتم و شش ماه فرصت 
داشــتم. از آنجایــی کــه ۲۱ مــاه کســر از خدمــت داشــتم، 
می خواستم با استفاده از این فرصت، ســربازی را به اتمام 
برســانم و بــا خاطــر آســوده بــه آلمــان برگــردم و تحصیل و 
پروژه هایم را ادامه دهم، اما  پس از بازگشت به ایران به من 

اجازه دفاع پایان نامه های کسری خدمت داده نشد. البته 
این  رویه دانشگاه در سال های ۱39۴ و ۱39۵ بود. می گفتند 
باید ۶ الی 9  ماه از تحویل پروژه بگذرد و این زمان هم مصادف 
می شد با فراخوان ســربازی من. اگر هم پایم به خدمت باز 
می شد، دیگر کسر خدمت شامل من نمی شد. همین امر 
باعث شــد ممنوع الخروج شوم و پوزیشــن های تحصیلی 
من در آلمــان از بین رفت و کســری خدمــت ۲۱ماهه من به 
9 ماه کاهش یافت. به عجب شیر فرستاده شدم تا در آنجا 

خدمت کنم.

نمونه های زیاد دیگری هم هست که 
کارآفرینــان و نــوآوران را درگیر مســئله خدمت 
سربازی کرده است. به نظر شما این مسئله چه 

تأثیری در کارآفرینی کشور دارد؟
بــرای خود مــن اگر ایــن چرخه وجود نداشــت، 
شاید دو سال زودتر مجیکاردیو متولد می شد. 
معایب این چرخه بر کســی پوشــیده نیست. 
هرچند جوانه زدن و شکوفایی در این مملکت 
تقریباً سخت شده، اما شاید این جوانه دو سال 
زودتر زده می شد و امروز به جای متوقف کردن 
کســب وکارمان بایــد شــاهد رشــد و بلــوغ آن 
می بودیم. دو ســال، برای حــوزه نوآوری زمان بســیار زیادی 
است و شاید ما می توانســتیم این شانس را داشته  باشیم 
که در شرایط اقتصادی بهتری فعالیت کنیم. اما به هرحال 
زندگــی زنجیــره ای از اتفاقات خوب و بد اســت. نمی شــود 
به طــور قطع نســبت به حــوادث قضــاوت کــرد.  شــاید این 
تأخیر، اتفاقــات خوبی را در پی داشــته اســت، ولــی در کل 
مســیر زندگی من تغییرات زیادی را ایجاد کرد. ارتباط یک 
کارآفرین بــا بازار کار بســیار مهم اســت و دوره ســربازی که 
دقیقاً بعد از تحصیل قرار گرفته، باعث می شود افراد برای 
ماه ها و روزهای زیادی از این فضا فاصله بگیرند و ارتباطات 

خود را از دست بدهند.

تجربه شما از حضور در فضای کسب وکار 
آلمان چه دستاوردی برایتان داشته است؟

من در شتاب دهنده های مختلفی در آلمان حضور داشتم. 
اتفاقاً طرح مجیکاردیو را هم در آلمــان ارائه دادم. در عرض 
یک هفتــه مجیکاردیو پذیرفته شــد. بدون مطالبه ســهام 
هم به ما ســرمایه می دادند، به عاوه شــش ماه فضای کار 
اشتراکی رایگان. اما شرایط ممنوع الخروجی من باعث شد 

این فرصت ها از دست برود.

گفت وگو با امین یزدان دوست، هم بنیان گذار استارتاپ مجیکاردیو
درباره مسیر پرفرازونشیب کارآفرینی، نوآوری و چالش های آن در صنعت سلامت

امین یزدان دوست، هم بنیان گذار استارتاپ مجیکاردیو متولد 1368 و زاده همدان است. این استارتاپ پلتفرم هوشمند و گجت  مانیتورینگ داده های قلبی کوچکی تولید 
کرده که به بیماران قلبی و پزشکان کمک می کند. یزدان دوست در مقطع کارشناسی ارشد فیزیک تحصیل کرده و برای مدتی هم برای ادامه تحصیل به آلمان رفته است. اما 

بنا بر اتفاقاتی مجبور به بازگشت و به خاطر مسئله سربازی ممنوع الخروج می شود. در این گفت وگو او مسیر پرفرازونشیب نوآورانه اش را بازگو می کند.

از کلُن به عجب شیر: 
سلامت شوخی ندارد!

عباس عین علی 

abbas.einali
@gmail.com

 مای هلث آفریکا
یک میلیون دلار 

سرمایه جذب می کند

سرمایه گذاری
برای سلامت آفریقا

مای هلث آفریــکا مســتقر در کنیــا، یــک 
پلتفــرم مراقبــت بهداشــتی اســت کــه 
دسترســی مــردم بــه خدمــات پزشــکی را 
از طریــق ارتبــاط بیمــاران بــا متخصصان 
بهداشــــــــت محلــــــــی و بین المللــــــــی و 

بیمارستان ها تسهیل می کند. 
ایــن اســتارتاپ در آفریقــا رشــد خوبــی 
را تجربــه کــرده و قصــد دارد ســال آینــده 
فعالیــت خــود را در خاورمیانــه و جنــوب 
آســیا به عنــوان دومیــن و ســومین بــازار 
بــزرگ گســترش دهــد. مای هلث آفریــکا 
توانســته یک میلیون دلار ســرمایه اولیه 
به رهبری صندوق جی آی آی جی آفریقا، 
با مشــارکت وی ســی  ســامورایی مســتقر 
در ژاپــن جمع آوری کنــد. »مارینکوویتز« 
مای هلث آفریکا را در سال ۲۰۱7 تأسیس 
کرد تا امکان دسترسی بیماران به خدمات 
مراقبت های بهداشتی را به صورت مجازی 
یا حضوری از پزشکان و ارائه دهندگان در 

سراسر جهان فراهم کند. 
طبق گزارش ســازمان بهداشــت جهانی، 
کشــورهای جنــوب صحــرای آفریقــا بــه 
ازای هر ۱۰ هــزار نفر ۰.۲3 پزشــک دارند. 
مای هلث آفریکا می گوید ماهانه به بیش 
از ۱۲۰۰ بیمــار خدمــات ارائــه می دهــد و 
در ســال ۲۰۲۲ به طــور متوســط ایــن عدد 
۱۱ درصــد افزایــش داشــته اســت. ایــن 
استارتاپ تاکنون به بیش از ۲7 هزار بیمار 
کمک کــرده تــا بــه خدمــات مراقبت های 
بهداشــتی تخصصــی بیــش از ۱۵۰۰ 
متخصــص پزشــکی و مراکــز بهداشــتی 

دسترسی داشته باشند. 
»فیلیپ بالدویــن«، یکــی از بنیان گذاران 
صنــدوق ســرمایه گذاری جی آی آی جــی 
آفریقا می گوید: »در سراسر قاره، در چند 
سال گذشته دیده ایم که چگونه فناوری و 
نوآوری تأثیر واقعی بر سامت و تندرستی 
آفریقایی هــا گذاشــته اســت. مــا بــا تولد 
مای هلث آفریکا غرق در یادگیری شــدیم 
و امروز شــاهدیم که چگونه اســتارتاپ ها 
چشــم انداز مراقبت هــای بهداشــتی 

آفریقای شرقی را متحول می کنند.«

NEWSخبر
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لجستيک
L O G I S T I C

راه های کاهش
هزینه های لجستیکی

رهیدن از دام 
ارسال و ارجاع

این ســؤال مطرح اســت که خرده فروشان 
تجــارت الکترونیــک چگونــه می تواننــد 
هزینه هــای لجســتیکی خــود را کاهــش 

دهند؟
از میان همــه هزینه های مرتبــط با تجارت 
الکترونیکــی، ارســال و ارجــاع بیشــترین 
هزینه احتمالی را روی دست فروشندگان 
آناین می گذارد. در صنایع کوچک، جایی 
کــه ســود ناخالــص ناچیز اســت، کســری 
از یــک پنــی هــم می توانــد روی ســفارش 
ارسال شــده مؤثــر باشــد. به عــاوه هزینه 
ارجاع هم می تواند باعث کاهش سود شود. 
در ادامــه روش هایــی ارائــه 
شــده که بــه خرده فروشــان 
کمــک می کنــد تــا ســود و 
هزینه هــای خــود را بهبــود 

بخشند.
ارســال رایــگان محصولات 
بزرگــی  کمپانی هــای  کــه 
را  آن  آمــازون  همچــون 
متــداول کرده انــد، یکــی از 
این روش هاســت؛ زیــرا این 
احتمال مــی رود که مشــتریان خرید خود 
را در جایی که تحویل رایگان داشته  باشد، 
انجــام دهند. بــه این دلیــل کــه اولاً هزینه 
پرداختی آنها بابت اشتراک سالیانه واضح 
اســت، ثانیاً مشــتریان این حــس را دارند 
کــه معاملــه به صرفــه ای انجــام داده انــد. 
هرچند ایــن پرداختی هــا هزینه ارســال را 
پوشــش نمی دهد، اما این احتمال می رود 
که مشــتریان به دلیل پرداخت اشــتراک، 
خریدهــای خــود را از ایــن خرده فروشــان 

انجام دهند.
یکی دیگر از هزینه هــای احتمالی، هزینه 
ارجــاع کالاســت. کمپانــی H&M روش 
پرداخت هزینه کالاهای مرجوعی توســط 
خود مشتریان را امتحان می کند. شرکت 
بوهو نیز از مشــتریان خواســته در صورت 
نداشــتن اشــتراک این هزینه را خودشــان 
پرداخــت کننــد کــه ایــن باعــث اشــتراک 
خریداران می شود. به این دلیل که کمپانی 

خود هزینه برگشت را به عهده می گیرد.
افزایــش موجــودی و تعــداد ســفارش ها از 
مهم ترین چالش های خرده فروشان است 
کــه دراپ شــیپینگ ها بــا بر عهــده گرفتن 
موضوعاتی از این دســت نگرانی آنها را در 
ایــن مــوارد و مــواردی همچــون هزینه های 
حمل ونقل کاهش می دهند که این موارد 
نیــز یکــی دیگــر از روش هــای مؤثــر در این 

زمینه است.

REVIEWبررسی

گفت وگو با محمدولی اسدی، بنیان گذار مارکت پلیس 
پیباکس که از شهر همدان فعالیت خود را آغاز کرده است

امیدوار به 
آینده لجستیک

برای بسیاری از فعالان کسب وکاری، دیگر شکی وجود 
ندارد که جهت راه اندازی یک کسب وکار اینترنتی، مشکل 

لجستیک مهم ترین دغدغه فروشنده و مشتری است. 
این دغدغه به دلیل یکپارچه نبودن سیستم قیمتی در 

حمل ونقل تا حدی برای همه ملموس شده است؛ بنابراین 
وجود مارکت پلیسی که بتواند علاوه بر خدمات تولیدی و 

فروشگاهی، خدمات لجستیکی نیز به مشتری ارائه دهد، 
می تواند یک گزینه جذاب در این بازار باشد. خدماتی که 

این فرصت را ایجاد می کند که دغدغه لجستیک برای 
فروشندگان اینترنتی رفع شود. مارکت پلیس پیباکس از 
آن دست مجموعه هایی است که علاوه بر ارائه اینترنتی 

خدمات فروشگاهی به تولیدکنندگان و مشتریان، خدمات 
لجستیکی شهری و کشوری نیز ارائه می دهد. با محمدولی 

اسدی، بنیان گذار مارکت پلیس پیباکس هم صحبت 
شده ایم تا درباره کاری که در این کسب وکار کرده اند و 

اکوسیستم لجستیک کشور صحبت کنیم. 

پیباکس دقیقاً چه کاری انجام می دهد؟
مجموعه پیباکس یک مارکت پلیس است که با استفاده از 
ظرفیت ناوگان شرکت های پستی و لجستیکی و همچنین 
ناوگان اختصاصی این مجموعه، کار یکپارچه سازی فروش، 
پرداخت، حمل ونقل و ایجاد کسب وکار را برای تولیدکننده 
داخلی یا کسب وکارهای خرد انجام می دهد. از طرف دیگر 
کار بازاریابــی محصولات آنــان را در همین بســتر اینترنتی 
انجــام داده و فرایند مهم ارســال برای مشــتری هم توســط 
پیباکس انجــام می شــود. ایــن مارکت پلیس هــم در زمینه 
تولید کالا و هم به کارگیری و هماهنگی حمل ونقل کالاها در 
اقصی نقاط کشــور فعالیت دارد و غرفه دار یا تولیدکننده یا 
فروشــنده می تواند محصولات خود را به راحتی از هر جای 
ایران به دست مشتری برساند.از سوی دیگر تاش کرده ایم 
در راســتای حمایــت از کســب وکارها و تــاب آوری آنــان در 
فضای رقابتی، بدون دریافت هیچ هزینه ای در زمینه تولید 
محتــوا و جانمایی تبلیغات محصــولات آنــان در پلتفرم به 

آنها کمک کنیم. 

ایــن  چــه شــد کــه تصمیــم گرفتیــد 
مارکت پلیــس را بــا ویژگی هایــی کــه ذکر کردیــد، در 

فضای مجازی ایجاد کنید؟
ســال ۱39۶ بــا بررســی پلتفرم های موجــود دریافتــم اغلب 
مارکت پلیس ها در بخش مهمی از کار که همان لجستیک 
)زنجیره تأمین، ارســال و انبارداری کالا( اســت، فروشنده را 
تنها می گذارنــد. از ایــن رو بــا بررســی نقاط ضعــف و قوتی 
که ســایر مارکت پلیس ها داشــتند، به سمت وســوی ایجاد 
پلتفرمی رفتم که نواقص آنان را نداشته  باشد و در همه ابعاد 
حامی تولیدکننده و مصرف کننده باشد. تقریباً دو سال زمان 
برد تا با استفاده از تخصص خود که در زمینه نرم افزار است، 
پلتفرم پیباکس را با نیت رفع نواقص این فضا راه اندازی کنم. 
در ابتدا به تنهایی کار را پیش بــردم، اما بعدها همکارانی به 

مجموعه اضافه شدند.

معمولاً در این پلتفرم چه کالاهایی و با چه 
ویژگی هایی ارائه می شود؟

تولیدکننده یا فروشنده به منظور فروش هر نوع کالای مجاز 
می تواند در این مارکت پلیس حضور داشته  باشد. البته بهتر 
است کالاهایی که در این مارکت پلیس معرفی می شوند از 
تخفیف ویژه برخوردار باشند تا در موتورهای اینترنتی سئو 

شوند و نسبت به رقبا پیشی بگیرند.

در حال حاضر در چه مرحله ای از کار قرار 
دارید؟

کار را تا حدی جلو برده ایم کــه یک تولیدکننده بزرگ یا يک 
فروشنده مشــاغل خانگی کوچک تنها با عضویت رایگان 
در مجموعه می تواند به درآمد خوبی برسد، چراکه صفر تا 
صد مراحل فروش، پرداخت و حمل ونقل کالاهای ارائه شده 

I N T E R V I E W

نگین نظری

Neginnazari29
@gmail.com
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گفت و گو با محمدمهدی مؤمنی، مدیرعامل ازکی وام؛ او می گوید
کشور در وضعیت استهلاک قرار دارد و برنامه هایی چون اینترنت طبقاتی 

به هدررفت بیشتر و خروج نیروهای متمرکز از کشور می انجامد
در زمانی که بحرانی ترین وضعیت اقتصادی را پشت سر می گذاریم و قدرت خرید مردم روز به روز در حال کاهش است، خدمات اعتباری می تواند تاحدودی راهگشا باشد و به مردم کمک 

کند کالاهای ضروری خود را تأمین کنند. ازکی وام مارکت پلیس شرکت های ارائه دهنده خدمات اعتباری به حساب می آید. کاربران می توانند با مراجعه به این پلتفرم از میان طرح ها، مدلی را 
که مناسب خود می پندارند انتخاب کرده و به دریافت وام یا اعتبار اقدام کنند. 

محمدمهدی مؤمنی، مدیرعامل ازکی وام می گوید با وجود اینکه گستره خدمات BNPL به عنوان یکی از روندهای جهانی اعتبار خرد در کشورهای دیگر و ایران مشابه هم است، اما به 
دلیل سبد اعتباری کوچکی که به کاربران عرضه می شود و وضعیت نابسامان اقتصادی، استقبال از این بخش در کشور آنچنان که باید و شاید رخ نداده است. مؤمنی می افزاید در ماه اول 
اعتراضات با کاهش 70 درصدی مراجعات کاربران مواجه شده و بیش از 30 درصد کاهش بازپرداخت اقساط را تجربه کرده اند. او می گوید چنانچه طرح هایی چون اینترنت ملی و طبقاتی 

عرصه را بر آنها تنگ کند، ممکن است ازکی وام نیز مثل بسیاری از کسب و کارهای نوآور دیگر تصمیم به مهاجرت بگیرد.

اعتبار یک میلیون ی
دردی از کاربر دوا نمی کند چرا ازکی وام؟

 در شرایط اقتصادی امروز ایران 
که قدرت خرید مردم روز به روز در 
حال کاهش است، وام ها و اعتبارهای خرد 
ارزش و اهمیــت بیشــتری می یابنــد. در 
گذشــته فقــط بانک هــا بودند کــه تحت 
شرایط خاص و با ضامن و وثیقه وام هایی 
را در اختیار مردم عادی قرار می دادند اما 
بــه نظــر می رســد غالــب بانک هــا عاقه 
چندانی به ایــن کار و درگیر شــدن در این 
رونــد نداشــته باشــند. اینجاســت کــه 
لندتک هــا پــا بــه میــدان می گذارنــد و در 
همــکاری بــا بانک هــا یــا لیزینگ هــا این 
اعتبــارات را بــا شــرایط تسهیل شــده بــه 

دست مردم می رسانند.

 ازکــی وام پلتفــرم ارائه دهنــده 
شــرکت ها، بانک ها، مؤسسات 
کــه  اســت  فروشــگاه هایی  یــا  مالــی 
می خواهنــد اعتبــارات خــرد را در اختیار 
کاربران قرار دهند. مدیرعامل این شرکت 
می گوید با شــش بانــک و لیزینــگ و ۱۶۰ 
فروشــگاه همکاری دارند و در تاش اند با 
سرعت، سهولت و قیمت نسبتاً ارزان تر 
بــه کاربــران متقاضــی خدمــات اعتباری 

خدمت رسانی کنند.

 مؤمنــی می گویــد بــا اســتناد به 
گزارش هــا و داده هــای خامی که 
موجــود اســت، در حــال حاضــر یکــی از 
بازیگــران اصلــی بــازار وام و اعتبــار خــرد 
هستند و سهمی 3۰درصدی از این بازار 
دارنــد. همچنیــن در بخــش BNPL نیــز 
بســته بــه رویکــرد محاســباتی، ســهم 
بازارشــان بین ۱۲ تــا ۲۰ درصد در نوســان 

خواهد بود.

 مدیرعامل ازکی وام معتقد است 
با وجود اینکه شرکت های بزرگی 
 BNPL چون افرم، کارنا و افترپی در بخش
فعالیت دارند و از اســتقبال مــردم از این 
روند جهانی ســود می برند، شــرکت های 
ایرانی نتوانسته اند موفقیت های آنها را در 
داخل کشور تکرار کنند. مقصر هم کسی 
نیست جز سیستم اقتصادی ضعیف و 
راکــد و قوانیــن پــول و اعتباری کــه باعث 
شده اند متوسط اعتبار در این بخش یک 
میلیون تومان باشــد. آن هم در حالی که 
یــک گوشــی متوســط حداقــل هفــت، 
هشــت میلیــون تومــان قیمــت دارد. در 
نتیجــه افــراد تمایلی بــه دریافت رقمی 
ندارند که با آن نمی توانند چیز خاصی 
را خریداری کنند یا حتی ممکن اســت 
به همین دلیــل تمایلی بــه بازپرداخت 

مبلغ نیز نداشته باشند. 
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ازکی وام از چه زمانی فعالیت خود را آغاز 
کرد و در حال حاضر در چه وضعیتی قرار دارد؟

توسعه زیرساخت ها و سیستم و سامانه ازکی  وام از آذرماه 
۱399 آغاز شد. فعالیت عملی و اجرایی آن که به ارائه اولین 
اعتبار به کاربران منجر شد، از مردادماه ۱۴۰۰ شروع شد و 
امروز به  عنوان پلتفرمی عمل می کنیم که تأمین کنندگان 
مالــی )مجموعه هایــی مانند بانک هــا، لیزینگ ها و ســایر 
مؤسســاتی کــه وام و اعتبــار اعطــا می کننــد( می تواننــد 

پکیج های اعتباری خود را روی ازکی وام عرضه کنند. 

 چه مجموعه هایــی در حــال حاضر روی 
این پلتفرم با شما همکاری می کنند؟

ما با مجموعه های مختلفی کار کرده ایم و در سایت ازکی وام 
می توانید سه بانک و سه لیزینگ را ببینید و امکان انتخاب 
از بیــن آنها را داریــد که البته اســتفاده از خدمــات آنها به 
اعتبارســنجی و ســایر مدارک و ضوابط لازم برای دریافت 
اعتبار بستگی دارد. با بلوبانک، پست بانک، بانک تجارت 
و لیزینگ هــای رایــا، پایا و حکمــت همــکاری می کنیم. در 
زنجیره پذیرندگان مــان هم که کاربــران می توانند به خرید 
اقســاطی کالا از آنهــا اقدام کننــد، تا امــروز ۱۶۰ فروشــگاه 
اینترنتــی را جــذب کرده ایــم کــه برتریــن برندهــای کشــور 

محسوب می شوند. 

 هر کــــــــــــــدام از کســــــــــــــب و کارها و 
تأمین کنندگانــی کــه روی پلتفــرم شــما هســتند، 
شرایط خود را دارند یا حضور آنها روی پلتفرم شما 

تحت شرایط خاصی امکان پذیر است؟
ما به طــور کلی ســه ارزش بــرای کاربــر تعریــف کرده ایم که 
عبارت اند از: سرعت دریافت خدمات، غیرحضوری بودن 
و نســبتاً ارزان تر بودن از چیزی که در شبکه بانکی عرضه 
می شود. از آنجا که شــبکه بانکی تا حدودی بسته است، 
نمی توان تفاوت ویژه ای ایجاد کرد و ما صرفاً سعی کرده ایم 
روی همین ســه ارزش تمرکز و تاش کنیم همین سه مورد 
را روی کلیه خدمات اعتباری که به کاربران ارائه می دهیم، 

داشته باشیم. 

 BNPL یکی از ترندهای خدمات اعتباری 
در جهــان اســت. روی پلتفــرم شــما شــرکت های 
ارائه دهنده این گزینه چقدر فعال هستند و میزان 

استقبال کاربران به چه میزان است؟
BNPL بخشــی ویژه و جــذاب در میــان خدمــات اعتباری 
است. شرکت های گوناگون در کشورهای مختلف به سمت 
آن حرکت کرده انــد و کارهــای جذابی انجام شــده، ولی در 
ایران قضیه متفاوت اســت. البته مــا ارائه دهنده خدمات 
BNPL ســایر مجموعه هایی هســتیم که روی پلتفرم ما از 

شــبکه پذیرندگی مــان اســتفاده می کننــد. بــا 
توجه به شــرایط فعلی اقتصــادی در ایران هم 
BNPLهــا به کاربــران کمک می کننــد و همین 
که پیشــرفتی در این حوزه ایجاد کنند، در این 
شــرایط اقتصادی جذاب اســت؛ حتــی اگر در 
همین حــد باشــد کــه کاربــر کالا یــا خدمتی را 
امــروز دریافت کــرده و در انتهای مــاه مبلغ آن 
را پرداخت کند. امــا در ایران هنوز این مدل در 
زندگی مردم جا نیفتاده است. بیشترین نمود 
آن در حال حاضر همان کاری است که اسنپ 

برای خدمات خود انجام می دهد. ماهیتاً در عرصه جهانی 
BNPL به خدمات درون شبکه ای محدود نیست و بسیار 
گسترده تر است و شرکت هایی مانند افرم، افترپی و کارنا 
 )Merchant( روی هم رفته با حدود ۲۰۰ هزار کســب و کار
همکاری دارند و فعالیت شــان بســیار گســترده است. در 
ایران این مدل آنچنان شکل نگرفته و عددی هم که تا امروز 
در حــوزه اعتبار خــرد، چه به شــکل BNPL و چــه وام خرد 

صرف شده، خیلی بزرگ نیست.

 دربــاره ســهم بــازار خــود در حــوزه وام و 
اعتبار خرد، آماری در دست دارید؟

می توانم درصــدی بگویم و نمی توانم رقم مشــخصی ارائه 
دهم. ما ســهم 3۰درصدی از بازار وام و اعتبــار خرد داریم 
و یکی از بازیگران اصلی هستیم. در بخش BNPL، سهم 
ما به رویکرد محاسباتی بستگی دارد و تخمین ها متفاوت 

می شود. اگر اســنپ را به واســطه عرضه خدمات خودش 
در نظــر نگیریــم، ســهم مان ۲۰ درصد اســت و اگــر در نظر 
بگیریم، سهم ۱۲درصدی از بازار خواهیم داشت. از آنجا که 
دیتای زیادی در بازار ایران برای این تخمین ها وجود ندارد 
و بر اســاس یکســری گزارش های مختلف و اعــداد و ارقام 
 BNPL تخمینی سهم خود را برآورد می کنیم، برای بخش

عدد مطمئن و قطعی نداریم.

 گفتیــد در کشــورهایی کــه BNPL رواج 
دارد، کارهای جذابی صورت گرفته است. اینها چه 

هستند؟
BNPL به طــور کلــی بــه شــما کمــک می کنــد 
چیزی را که الان می خواهید بخرید و پولش را 
ندارید، خریداری کرده و طی یک تا چهار ماه، 
بســته به طرحی که تأمین کننده دارد، مبلغ را 
پرداخــت کنید. چیــزی که امــروز در کشــور ما 
رخ می دهــد، همان چیزی اســت کــه در خارج 
از ایران هست و از نظر مدل و گستره خدمات 
تفاوتی ندارد. همــان طرح های افترپــی، کارنا 
و افرم کــه بزرگ ترین ارائه دهنــده این خدمات 
در ســطح جهانی هســتند، در ایران نیز ارائه می شــود. اما 
مســئله بســیار مهمی در این میان وجود دارد؛ سبدی که 
این شرکت ها ارائه می دهند، تقریباً برابر است با یک سوم 
یا یک چهارم حقــوق پایه کشــورهای خودشــان. به همین 
دلیــل در کمتریــن حالــت یــک ســبد 7۰۰ دلاری بــرای هر 
کاربــری دارند که عدد جذابی بــرای این افراد اســت و با آن 
می توانند لپ تاپ، گوشــی یا یک لبــاس از برندی معروف 
خریــداری کننــد. متأســفانه در ایــران بــا توجه به شــرایط 
فعلــی اقتصــاد و بحران هایــی کــه در شــبکه بانکــی وجود 
دارد و فضای پول و اعتبار، این عدد بســیار محدود است. 
اکثر کســب و کارهایی که در این بخــش فعالیت می کنند، 
متوســط رقم اعتبارشــان روی یک میلیون تومان است که 
این رقــم عمــاً دردی از کاربــر ایرانــی دوا نمی کنــد؛ آن هم 
وقتی که یک گوشی متوسط هفت، هشت میلیون تومان 
قیمــت دارد و یک لپ تــاپ ۲۵ میلیــون تومان. کاربــر با آن 
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فينتک
F I N T E C H

شرکت توسعه صنایع پرداخت سبز از سال ۱39۶ با هدف 
ورود بــه صنعــت پرداخــت الکترونیــک کشــور و توزیــع و 
پشتیبانی پایانه های فروشگاهی تأسیس شد و هم اکنون 
در اکثــر اســتان های کشــور نمایندگــی، عاملیــت و دفاتــر 

عملیاتی دارد.
پرداخت سبز خاء موجود در نرم افزارهای پرداخت بانکی 
را نیز حس کرده و در جهت رفع این مشکل برای برندهای 
متعددی از دســتگاه های کارت خوان، اپلیکیشــن توسعه 

کارت خوان با 
طراحی ایرانی

گپی با زهرا الماسی، مدیرعامل و حامد قوام، رئیس 
هیئت مدیره شرکت پرداخت سبز درباره فعالیت های 

اخیرشان در بازار 

I N T E R V I E W

دیوان عدالت اداری رأی داد

 تراکنش های ابزارهای پرداخت  بانکی 
جنبه درآمدی ندارد

NEWSخبر

 دیــوان عدالــت اداری در پاســخ بــه 
شکایت از سازمان امور مالیاتی کشور 
اعام کرد که واریز وجه به  حساب های بانکی از 
طریــق ابــزار پرداخت هــای بانکــی از جملــه 
کارت خــوان بانکــی، تجــاری نیســت و اثبــات 
غیردرآمدی بودن آن با مأمور مالیاتی است. بر 
اســاس رأی اخیــر دیــوان، صــرف انجــام 
تراکنش های بانکی از طریق ابزار پرداخت های 
بانکی، جنبه درآمدی نداشته و بار اثبات آن بر 

عهده مأموران مالیاتی است.

 به دنبال شکایت هایی از سازمان امور 
مالیاتــی کشــور و درخواســت هایی 
شــماره  بخشــنامه   ۴ بنــد  ابطــال  جهــت 
۲۰۰/۵۵۴9/ص مــورخ ۱۴۰۱/3/۲۶ ایــن 
سازمان، با موضوع اینکه واریز به  حساب های 
بانکــی از طریــق ابــزار پرداخت هــای بانکــی از 
جمله دســتگاه های کارت خــوان بانکی تجاری 
نیست و اثبات غیردرآمدی بودن آنها بر عهده 
مؤدی است، این قانون در هیئت عمومی باطل 

شد.

 در این رأی آمده است: »اولاً بر اساس 
رویــه دیــوان عدالــت اداری کــه در رأی 
الــی   99۰997۰9۰۶۰۱۱۵۱۱ شــماره 
99۰997۰9۰۶۰۱۱۵۲۱ مــورخ ۱399/۱۲/۱7 
هیئت تخصصی مالیاتــی بانکی دیوان عدالت 
اداری منعکس شــده و بــه تأیید دســتورالعمل 
شماره ۲۰۰/99/۱۶ مورخ ۱399/۱/3۱سازمان 
امور مالیاتی کشــور منتهی شــده است، صرف 
انجام تراکنش های بانکــی جنبه درآمدی ندارد 
و بار اثبات در این  خصوص بر اساس بندهای ۱۱ 
و ۱8 دســتورالعمل مزبــور بــر عهــده مأمــوران 
مالیاتی است و نه مؤدیان و بر مبنای ماده )9۵( 

قانون مالیات های مستقیم، باید اقدامات لازم 
در خصوص احراز و تحقق درآمد انجام شود.

 ثانیــاً اســتناد بــه مــواد )۱۰( و )۱۱( قانــون 
پایانه های فروشــگاهی و سامانه مؤدیان 
مربوط به زمانی است که قانون مذکور به نحو کامل 
اجــرا و کــد یکتــا نیــز صــادر شــود و ســازمان امور 
مالیاتی هم دلیلی بر اینکه مؤدی این ابزار پرداخت 
را بــرای پرداخت هــا و تراکنش هــای اقتصــادی 

خویش معرفی کرده باشد، ارائه نداده است.

شــماره  بخشــنامه   ۴ بنــد  ثالثــاً   
۲۰۰/۵۵۴9/ص مورخ ۱۴۰۱/3/۲۶ 
سازمان امور مالیاتی کشــور به استناد بند )م( 
تبصره ۱۲ قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ کل کشــور 
صادر شده و بر اساس بند قانونی مذکور، کلیه 
حساب های متصل به شبکه شاپرک به صورت 
پیش فــرض حســاب فــروش هســتند و مفــاد 
قانــون دلالتی بــر این ندارد کــه ســایر ابزارهای 
پرداخت نیز حساب فروش محسوب می شوند 
و به خــودی  خــود اقــام آنهــا به عنــوان درآمــد 
مشمول محســوب شــده و اثبات غیردرآمدی 
بودن آنها بر عهده مؤدی بوده و حکم مقرر در 
قانون نیز مربوط به سال ۱۴۰۰ به بعد است.«

 دیوان اعام کرده که بنا به مراتب فوق، 
شــماره  بخشــنامه   ۴ بنــد 
۲۰۰/۵۵۴9/ص مورخ ۱۴۰۱/3/۲۶ سازمان 
امور مالیاتی کشور که متضمن احکامی مغایر 
با قوانین مذکور اســت، خاف قانون و خارج از 
حدود اختیار بوده و مستند به بند ۱ ماده )۱۲( 
و مــواد )۱3( و )88( قانــون تشــکیات و آییــن 
دادرســی دیــوان عدالــت اداری مصــوب ســال 

۱39۲ از تاریخ تصویب ابطال می شود.

   عکس:  نسیم اعتمادی
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سال 2022 تمام شد؛ نگاهی انداخته ایم به قیمت بیت کوین و اتریوم در آخرین روزهای 
1+10 سال گذشته و البته اتفاقات مهم هر سال

ارواحی از گذشته کریپتو

 دولت جزایر مارشال
اولین لایحه قانونی خود را 

 در مورد دائوها
به تصویب رساند

 جزایر مارشال
 قرار است 

خانه دائوها شود
جزایر مارشال در حال برداشتن گام بزرگی 
به سمت تنظیم گری دائوهاســت. در واقع 
می خواهد دائوهای غیرانتفاعی و انتفاعی 
ســازمان های مســتقل مانند شــرکت های 
ال ال ســی را به رســمیت بشناســد و از این 
طریق قدمی در راه تنظیم گری آنها بردارد. 
این جدیدترین اقدام این کشور جزایری برای 
داشتن سهمی از ثروت پست دائوهاست. 
در حقیقت این کشــور می تواند با افزایش 
نظــارت و تنظیم گــری خانــه ســازمان های 
خودمختار غیرمتمرکز باشد و آرزوی خود 
را محقــق ســازد.  در همیــن راســتا یکــی از 
نمایندگان دولت مارشال روز چهارشنبه ۲۰ 
دسامبر اعام کرد لایحه ۲۰۲۲ سازمان های 
خودمختار غیرمتمرکز به قانون تبدیل شده 

است. بر اساس این قانون:
 دائوها باید توســط شــرکت میدائو که بر 
دائوهای کشــور نظارت می کند، رجیســتر 

شوند.
 بــه هــر دائویــی در هــر انــدازه یــا نوعــی 
اجازه داده می شــود که در جزایر مارشــال 
تحت ساختار ال ال ســی ثبت شود و یک 
ترکیب جدید دائو ال ال ســی ایجــاد کند. 
ثبت کنندگان باید ساختار ســازمان خود 
را تحــت عنــوان »مدیریــت اعضایــی« یا 
»مدیریــت الگوریتمــی« نــزد میدائــو 

مشخص کنند. 
 وظایف امانــت داری دائوها باید کاســته 
یا حــذف شــوند. این اقــدام ممکن اســت 
نهادهــای غیرمتمرکــز و قراردادهــای 
هوشمند مربوط به آنها را از برخی الزامات 
ال ال ســی ها  معمــول  ســخت گیرانه 

مستثنی کند.
 باید به گروه های غیرمتمرکز اجازه داده 
شود تا در مسیر معمول کسب وکار قدم 
بردارند، برای مثال در مورد پیشــنهاد ها 
فعالیت هــای  یــا  کننــد  رأی گیــری 
سرمایه گذاری مانند صدور توکن انجام 

دهند. 

NEWSخبر

رمزارز
CRYPTOCURRENCY

مدتی قبــل بانــک مرکــزی جمهــوری اســامی ایــران و 
شــاپرک تصمیم به مســدود کردن درگاه هــای پرداخت 
بدون اینماد گرفتند و اعام کردند از ۲۴ آبان این فرایند 

آغاز خواهد شد.
آثار این تصمیــم در وهلــه اول متوجه کســب وکارهای 
پرمخاطب، امــا رگوله نشــده مانند صرافی هــای رمزارز 
بود که با وجود داشتن کد مالیاتی، در دسته های اینماد 

جایی نداشتند.

این شــد که نهادهــای صنفــی و کســب و کارها بــا نهاد 
قانون گذار بانک مرکــزی مذاکره کردنــد و بانک مرکزی 
مقرر کرد تا زمان رگوله شدن این صنعت، به جای الزام 
دریافــت اینمــاد، کــد پایانه هــای صرافی های رمــزارزی 
به 78۰۰۰ تغییــر کند و ســقف واریــز از درگاه پرداخت 
اینترنتــی از ۵۰ میلیــون تومــان بــه ۲۵ میلیــون تومــان 
برسد. به عبارت دیگر،  ســقف واریز روزانه هر کد ملی 
از طریق درگاه همچنــان ۱۰۰میلیون تومــان باقی  ماند؛ 

محدودیت 25 
میلیون تومانی 

اعمال شد!
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چهرهها
F I G U R E S

صندوق بورسکی اولین صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیر 
در اروپاست که بنیاد ویزا، در راستای چشم انداز خود برای 
حمایت از دسترسی فراگیر به سرمایه برای کسب وکارهای 

زنانه از آن حمایت می کند.
صندوق بورســکی که در آمســتردام مســتقر اســت، اولین 
صنــدوق ســرمایه گذاری خطرپذیر اســت کــه از بنیــاد ویزا 
ســرمایه  دریافت می کند؛ یک تعهد راهبــردی ۲۰۰ میلیون 
دلاری به مدت پنج سال برای حمایت از مشاغل کوچکی در 
سراسر جهان که طیف متنوعی از جنسیت ها را در بر گیرد 

و به سرمایه دسترسی داشته باشد. 
نام ایــن صندوق بــا الهــام از یوهانا بورســکی انتخاب شــده 
است. او سرمایه گذار برجسته هلندی در قرن نوزدهم بود؛ 
وی اولین زنی بود که سهام De Nederlandsche را خرید. 
این صندوق قصد دارد مسیر یوهانا بورسکی را ادامه دهد و 
در راستای کاهش شکاف جنسیتی در دسترسی به سرمایه 

گام بردارد.
صندوق بورســکی در ســال ۲۰۱9 پایه گــذاری شــد. هدف از 
تأسیس این صندوق ارتقای نوآوری، رشد اقتصادی فراگیر و 

و توانمندسازی زنان برای مدیریت و راهبری بود.
باید یادآوری کنیم که با توجه به ارقامی که در گزارش شرکت 

اتمیکو از وضعیت فناوری در اروپا در سال ۲۰۲۲ ارائه شده، 
زمان بندی صندوق بورسکی بهتر از این نمی تواند باشد. 87 
درصد بودجه های شرکت های سرمایه گذاری خطرپذیر در 
اروپا هنوز به دست تیم هایی جمع آوری می شود که اعضای 
آن همگــی مرد هســتند. در عین حال ســهم بودجــه ای که 
تیم های زنان جمع آوری کرده اند، از سال ۲۰۱8 از 3 درصد به 

یک درصد کاهش یافته است.
یکی از بنیان گذاران صندوق بورســکی توضیح 
داده که طبق تحقیقات، وجود تیم های متنوع 
موجب می شــود محیطی بــرای نــوآوری فراگیر 
ایجاد شــود و در تصمیم گیری و سیاســت های 
تجاری شاهد چشم اندازهای محدود نباشیم. 
بــه نظــر او بایــد بــرای زنانه شــدن محــل کار و 
موقعیت هــای مدیریتــی تــاش کــرد. زنــان در 
مناصب مختلفی مورد نیاز هســتند، از جمله 
در هیئت مدیره شرکت های بزرگ چندملیتی، 

مدیران بانک، شــرکت های ســرمایه گذاری خطرپذیــر و... . 
لازم اســت که در همه این مــوارد، بــه برنامه ای بــرای برابری 

جنسیتی و تنوع در دسترسی به قدرت اندیشیده شود.
همه شرکت های موجود در سبد سهام بورسکی را کارآفرینان 

زن در حــوزه فناوری تأســیس کرده انــد. اکثر این شــرکت ها 
متکی بر داده و هوش مصنوعی هســتند. بورســکی کمک 
می کند که نوآوری های مهم این شــرکت ها به بازار برســند؛ 

این رویکرد اثرات مناسبی برای زنان دارد.
صندوق بورســکی با تعهــد اولیــه ۲۱ میلیــون یــورو و حجم 
سرمایه فعلی ۴۰ میلیون یورو در ۱۰ استارتاپ سرمایه گذاری 
کــرده اســت. از جملــه در خانــه مد مجــازی به 
نــام The Fabricant، آزمایشــگاه های کوچک 
متکی بر هورمون برای استارتاپ زیست فناوری 
زنــان بــه نــام Inne و بــازار همتا بــه همتا بــه نام

 .The Next Closet
مدیر سرمایه گذاری شرکت ویزا، نجادا کومبولی، 
دربــاره تصمیمــش بــرای حمایــت از صنــدوق 
بورســکی گفت: »بنیاد ویزا مفتخر است که از 
صندوق بورســکی و کار آن برای ســرمایه گذاری 
و توانمندسازی زنان حمایت می کند و هدفش 
آن اســت کــه بــه ایجــاد یــک اکوسیســتم مالــی عادلانــه و 
پایــدار کمــک کنــد. ما تحــت تأثیــر پیشــینه ایــن صندوق 
در ســرمایه گذاری بــرای کســب وکارهای نوآورانــه با رشــد و 

تأثیرگذاری بالا قرار گرفتیم.«

هلدینگ تجارت الکترونیک 
گروه ریزر می خواهد

 قلمرو جغرافیایی خود را 
توسعه دهد 

جذب سرمایه 
۷0 میلیون دلاری 

گروه ریزر
گروه ریزر، یک هلدینــگ برندهای تجارت 
الکترونیــک اســت کــه ســال ۲۰۲۰ در 
برلین تأســیس شــد. این هلدینــگ اخیراً 
توانســته در یــک دور ســرمایه گذاری 7۰ 
میلیــون دلار جذب کنــد. گــروه ریزر قصد 
دارد از ایــن ســرمایه بــرای رشــد بلندمدت 
خود بهره گیرد و کســب وکارهای خود را از 
لحاظ جغرافیایی توســعه دهد و بازارهای 
بیشــتری را احاطه کند.  لازم به ذکر است 
که این دور ســرمایه گذاری توســط شرکت 
»ال کترتون« رهبری شــد. ال کترتون یک 
شــرکت ســرمایه گذاری اســت که از ســال 
۱989 روی بیش از ۲۵۰ برند از تمام صنایع 
مصرف کننده ســرمایه گذاری کرده است.  
گروه ریزر بر خرید شرکت های سودآور حوزه 
تجارت الکترونیک در سراسر جهان تمرکز 
دارد. ریــزر بیــش از ۲۰۰ برنــد در مجموعه 
خــود دارد و مجمــوع جــذب ســرمایه و 
سرمایه گذاری های آن بیش از یک میلیارد 
دلار اســت. بــا توجــه بــه اینکــه آخریــن 
ســرمایه گذاری ریزر از صنــدوق ال کترتون 
در آمریکای لاتین تأمین شده، مسیر ریزر 
برای ورود به این منطقه هموار شده است. 
در واقع ریزر از این فرصت نهایت استفاده 
را کــرده و روی والــرو، یــک برنــد مکزیکــی 
تحــت حمایــت  ال کترتــون  و پریســایت 
کپیتال، سرمایه گذاری کرده است.  »توشار 
اهلوالیه« یکی از بنیان گذاران و مدیرعامل 
گروه ریزر می گویــد: »اســتراتژی اصلی ما 
این است که به برندهای تحت حمایت مان 
کمــک کنیم تــا بــه پتانســیل واقعــی خود 
دســت پیدا کنند. این دور ســرمایه گذاری 
نه تنهــا ســرمایه لازم را بــرای پشــتیبانی از 
شــرکت های تجــارت الکترونیــک بــه مــا 
می دهــد، بلکه ما را قادر می ســازد تا رشــد 
خود و برندهایمان را شکوفا کنیم و به عنوان 
یکی از پیشــروترین هلدینگ های تجارت 

الکترونیک شناخته شویم.« 

NEWSخبر

سرمایه گذاری برای زنان
صندوق بورسکی از بنیاد ویزا مبلغ پنج میلیون یورو برای سرمایه گذاری دریافت کرده  است

وی واک اســتارتاپی اســت کــه بــرای افــراد کم بینــا 
عصای هوشــمند و مجهز بــه GPS می ســازد. این 
استارتاپ که در لندن و استانبول دفتر دارد، به تازگی 
توانسته در یک دور سرمایه گذاری دو میلیون پوند 
جذب کند. وی واک قصد دارد از این ســرمایه برای 
ساخت تجهیزات فناورانه بیشتری برای کم بینایان 
و کمک به آنها استفاده کند. لازم به ذکر است که  
از ســال ۲۰۲۰ تاکنــون، این اســتارتاپ تقریبــاً 7.۵ 
میلیــون پوند ســرمایه جذب کــرده اســت. رهبری 

ایــن دور ســرمایه گذاری بر عهــده نســتا ایمپکت 
اینوســتمنت بود. البته ســرمایه گذاران خطرپذیر 
دیگری چــون کی اچ پی ونچــرز، ای پــی وای ونچرز و 
وســتل ونچرز نیز در این دور مشــارکت داشــتند. 
افــزون بــر شــرکت های ســرمایه گذار خطرپذیــر، 
ایلکای گوندوغان، فوتبالیســت ترک تبار باشــگاه 
منچسترســیتی هم در این سرمایه گذاری شرکت 
داشــت.  اولیــن محصــول وی واک، یــک عصــای 
هوشــمند مجهــز بــه GPS بــود کــه در ســال ۲۰۱9 

استارتاپی  برای کمک 
به افراد کم بینا

حمایت ایلکای گوندوغان
 از استارتاپ وی واک

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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سال ۲۰۲۲ به هر شکل پایان گرفت. امسال شاهد بدترین 
دوره تورم در مقایســه با ۴۰ ســال گذشــته و بدترین سقوط 
سهام و اوراق قرضه در مقایسه با 8۰ سال گذشته در آمریکا 
بودیم. سالی که برای حوزه فناوری ســال سخت و بدی بود. 
بسیاری از بیگ تک ها با سقوط سهام و تعدیل گسترده نیرو 
مواجه شدند و اوضاع گل و بلبل ســال های اخیر برای آنها 
به پایان رســید. هرچند هنوز برای قضاوت کمی زود است، 
اما به راســتی در این ســال بر فناوری دنیا و شــرکت های این 

حوزه چه گذشت؟

 بازار فروریخت
هرچقدر درباره آینده شــک داشــته باشــیم، درباره سقوط 
سهام همه چیز روشن و دقیق است. کسانی که سبد سهام 
۶۰-۴۰ داشتند، از سال ۱937 تاکنون، بدترین سال خود را 
پشت سرگذاشــتند. اما از طرف دیگر این آمار گمراه کننده 
هم هست. در تاریخ 3 ژانویه امسال که اولین روز معاماتی 
بود، شــاخص اس اندپــی ۵۰۰ به صورت تصادفــی بالاترین 
رکورد را داشت. بنابراین عملکرد نزولی سهام در بازار خرسی 

ســال جاری دو برابر خــود را نشــان می دهد. ایــن وضعیت 
قباً هرگــز اتفــاق نیفتاده بــود و موجب شــده که شــاخص 
مقایسه از ابتدای سال ۲۰۲۲ تا کنون )YTD(، در مقایسه با 
همین شاخص در سال های گذشــته، قابل ارزیابی نباشد. 
مقایسه سال ۲۰۲۲ با سال های قبل یک مقایسه مع الفارق 

و بی معناست.
در ســیر این بــازار نزولــی، اوضــاع از ایــن قرار بود: شــاخص 
اس اندپــی  تنهــا پنج هفتــه زیــر ســطح ۲۰- درصد بــود که 
نشــان دهنده یــک بــازار نزولــی اســت و شــاخص VIX )که 
انتظارات معامله گران درباره شاخص سهام اس اندپی ۵۰۰  
برای آینده را نشان می دهد(، هرگز بالای 3۶ نرفت؛ در عوض 
شــاخص نوســانات بازار در مارس ۲۰۲۲ به بالاترین ســطح 

یعنی 8۲ رسید.
 با وجود این بازار ســهام در سال ۲۰۲۲ به دشــواری در میان 
پنج بازار نزولی تاریخ قرار می گیرد. در ســال ۲۰۰9-۲۰۰8 ما 
شاهد نزول ۵7درصدی بازار بودیم که بسیار پرریسک بود؛ 
در سال های ۲۰۰۰ تا ۲۰۰۴ نزول ۴3درصدی امیدها را از میان 
برد؛ ســقوط 3۴درصدی در ســال ۲۰۲۰ و ســقوط یــک روزه 

مروری بر سال 2022 در بازارهای مالی که نشان 
از سقوط سهام شرکت های فناوری و اوضاع 

متزلزل بازار رمزارز دارد

سلام بر 2023
با دلی لرزان...

 فناوری پرمتقاضی
در سال آینده میلادی

امیدهای رگ تک 
برای 2023

 انتظار مــی رود در ســال ۲۰۲3، 
بــه  کان  پروژه هــای  نیــاز 
راهکارهــای رگ تــک را بیــش از پیــش 
احســاس کنند. مؤسســات مالی تحت 
فشــار هزینــه فزاینــده ای قــرار دارنــد و 
مشــتریان نیــز در حال حاضر به شــکل 
فزاینده ای با تنوع و ازدیــاد تقاضا همراه 
شــده اند و در عین حال بر اساس تجربه 
خــود در مواجهــه بــا مؤسســات مالــی 
تصمیم گیــری می کننــد؛ موضوعــی که 
تنها رگ تک می تواند به آن سروســامان 
بخشیده و هم برای مؤسسات مالی و هم 
مشتریان آنها اطمینان به ارمغان آورد. 

 صنعتی که می تواند با تسهیل 
و بهبود شیوه های رگولاتوری در 
پیشــبرد اهداف شــرکت ها و مؤسسات 
مالی مؤثر بوده و همسو با آن، پاسخگوی 
نیازهای کاربران و مصرف کنندگان درباره 

قوانین جدید مالی باشد.

 این بدان معنی است که انتظار 
مــی رود در ســال پیــش رو، 
پذیرش رگ تک در صنعــت مالی ادامه 
یافتــه و به احتمــال ۱۰۰ درصــد افزایش 

یابد.

 از آنجــا کــه برخــی مؤسســات 
مالی ســنتی هنوز هــم آمادگی 
لازم برای پذیرش و پیاده سازی و استفاده 
از فضــای ابــری را ندارنــد، رگ تــک باید 
بتواند به عنوان یک حرکت استراتژیک، 
از همه اشکال استقرار فناوری های ابری 
در همــه انــواع مؤسســات مالــی و 
سیستم های بانکداری پشتیبانی کند. 
خــواه ایــن پیاده ســازی در قالــب ابــر 
خصوصی باشد و خواه به صورت اجاره 

نرم افزار. 

 صنعــت خدمــات مالــی چنــد 
سالی اســت در این مسیر قرار 
گرفته و طی دوره ای کوتاه مدت، توانسته 
اســت پذیرش نســبی برای فناوری های 
وظیفــه  ایــن  کنــد.  ایجــاد  مالــی 
رگ تک هاســت که بــا تکیه بر اســتقرار 
مرحله ای بــرای خدمات نظارتــی، از این 
فنــاوری پشــتیبانی کننــد. منظــور از 
از  مهاجــرت  مرحلــه ای،  اســتقرار 
سیستم های تحت وب به سیستم های 

ابری است.

FUTUREآینده

بازار
M A R K E T

۲۲/۶درصدی در سال ۱987 ترسناک بود.
اما در بازار ۲۰۲۲ هیچ چیز به این اندازه ترســناک نبود. مگر 
آنکه در بدهی های بلندمدت دولتی مشارکت می داشتید؛ 
همچون اوراق قرضه ۱۰۰ ســاله اتریش کــه اکنون تک رقمی 

معامله می شود؛ و البته در بازار رمزارز.

 رمزارز در سال 2022: فرازوفرودهای سخت
فهرست کردن همه اتفاقات بدی که امســال در بازار رمزارز 
افتاد، در این مقاله نمی گنجد. بنابراین شاید بهتر باشد که 
مستقیماً سراغ مجموعه ای از نکات و پیشنهادها برویم؛ ما 

در سال ۲۰۲۲ آموختیم که:
 بازار صعودی سال ۲۰۲۲-۲۰۲۱ بیشتر شبیه به یک حباب 

ترفند پانزی بود.
 رمزارز تا حد زیادی یک دارایی قابل اتکا نیست.

 سودآوری در این صنعت یک سراب بود و عمدتاً بر اساس 
آربیتراژ کاذب در گری اسکیل بیت کوین تراست اتفاق افتاد.
 امور مالی غیرمتمرکز یا دیفای نقطــه مقابل مقاومت در 

برابر سانسور است.
 باکچین ها نقطه مقابل ناشناس بودن هستند.

 هرگــز دلاری را نخواهیــد یافت که غیرمتمرکــز و متکی بر 
زنجیره باشد.

 پول خیلی زیادی در رمزارزها وجود داشت.
 سازمان های خودران غیرمتمرکز یا دائو، نه متمرکز هستند 

و نه خودران.
 قرار نیست همه ما در این بازار موفق شویم.

برعکــس آنچــه مــا در ابتــدای ســال بــه آن امیــدوار بودیم، 
طبقه ای از دارایی  جایگزین ظهور نکرد. همان طور که بسیاری 

از مخالفان پیش بینی کردند، رمزارز یک حباب بود.
اما خبر خوب اینجاســت که حتی حباب ها هــم می توانند 
سازنده باشند. سرمایه گذاری هایی که بیش از حد سوداگرانه 
باشند، معمولاً زیرساخت هایی را ایجاد می کنند که می تواند 

باعث رونق گرفتن بعد از رکود شود.
در ســال ۲۰۲۲ ما اشــتباهاتی را مرتکب شــدیم، اما به نظر 
من می توان گفت که رکود ارزهای دیجیتال به پایان رسیده 
اســت. البته این به آن معنا نیســت که دوبــاره به ایــن بازار 
هجوم ببریــد. تصــور اینکه بــازار کریپتــو طبق نمــوداری به 
شــکل V بهبود یابد، دشــوار اســت. حــدس من این اســت 
که تــا مدتی در وضعیــت رکود باقــی می مانیم. ســال ۲۰۲3 
راه پرپیچ وخمی بــرای بازار رمــزارز خواهد بــود. علت اصلی 
بسیاری از مشــکات بازار رمزارز در ســال ۲۰۲۲ این بود که 
پول زیــادی در آن هدر رفــت و کارهای ســازنده کافــی انجام 
نشد. این موجب شد رفتارهای مخرب افزایش یابد، مانند 
اعطای وام بدون وثیقــه به صندوق های تأمینی نامناســب 
و ســرمایه گذاری در مبــادلات متقلبانــه بدون دقــت کافی. 
در حال حاضر پول کمتری وجود دارد و این به شــکل گیری 
رفتارهای بهتــری منجر می شــود. وقتی ســرمایه کمیاب تر 
باشد، صندوق های سرمایه گذاری و منابع توسعه دهنده روی 
امیدوارکننده ترین و مفیدترین پروژه ها متمرکز می شــوند. 
در چنین شــرایطی بدون آنکه بازار برای توکن های بی ارزش 
تورم پیدا کند، انگیزه برای ایجاد ارزش با استفاده از ابزارهای 

واقعی افزایش پیدا خواهد کرد.

 دیفای تقویت شد
البته حباب ها بیهوده هــم نبودند؛ تــورم می تواند مفید 
هم باشــد. برای مثال رونقی کــه در بــازار ۲۰۲۲-۲۰۲۱ به 
وجود آمد، سیســتم مالی جدیــد دیفــای را تقویت کرد، 
اما این سیســتم مالی غیرمتمرکز کاربران واقعی را هنوز 
به خــود جــذب نکــرده و هنوز هــم مبادلــه میــان ارزهای 
دیجیتــال مهم تریــن اســتفاده از بــازار رمزنگاری شــده 

است.
اکنون کــه قیمت هاکاهش یافتــه، تمرکز بــر ایجاد ارزش 
خواهد بود، نه افزایش قیمت. بنابراین وقت آن است که 

بفهمیم چه چیزی در رکود می تواند ارزش ایجاد کند. 
سال ۲۰۲۲ سال کشف هزاران راهی بود که کارساز نبودند.


